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1. maj 2020 

 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende 

spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 
1. I svaret på §37_365/2019, spm 9, svarer Naalakkersuisut, at “der ikke 

er børn som har fået afslag på bøjle med afsæt i økonomi. Beslutning 

om behandling og tilbud til børn i regi af tandplejen, hviler på en faglig 

vurdering”.  

a. Vil Naalakkersuisut bekræfte, at det allerede i 2019 blev besluttet, at 

behandling og tilbud af bøjler til børn i regi af tandplejen stoppes og 

udfases grundet manglende faglig personale på området?  

b. Har cheftandlægen selv bidraget til manglende faglig personale, ved at 

stoppe brug af konsulent bistand, som kunne fastholde og vedligeholde 

faglig vurdering af behovet for tandregulering?  

 

2. I pressemeddelelsen af 15. Juli 2019 

https://naalakkersuisut.gl/da/Naalakkersuisut/Nyheder/2019/07/15

07_Tandregulering-boern, fremgår, at Naalakkersuisut ikke har 

besluttet og heller ikke godkendt at tandreguleringen i børnetandplejen 

skal stoppes:  

 

- Såfremt det er meddelt internt i Sundhedsvæsenet, at behandling og 

tilbud af bøjler til børn i regi af tandplejen udfases og stoppes, hvornår 

har Naalakkersuisut da truffet beslutning om at dette skal ske?  

3. I Hjemmestyrets Bekendtgørelse nr. 15 af 13. september 2006 fremgår 

det blandt andet i § 4, at alle børn under og i den undervisningspligtige 

alder har ret til vederlagsfri, regelmæssig tandbehandling. Det fremgår 

yderligere i stk. 2, at tandbehandling, jfv stk. 1 omfatter:  

 

1) Almen forebyggelse, herunder oplysningsvirksomhed. 

2) Undersøgelse af  tand-, mund- og kæberegionens udvikling 

og sundhedstilstand med individuelt fastsatte intervaller. 

3) Individuel forebyggelse, herunder oplysning af den enkelte 

samt forældre 

https://naalakkersuisut.gl/da/Naalakkersuisut/Nyheder/2019/07/1507_Tandregulering-boern
https://naalakkersuisut.gl/da/Naalakkersuisut/Nyheder/2019/07/1507_Tandregulering-boern
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4) Behandling af sygdomme i tand-, mund- og kæberegionen. 

a. Har Naalakkersuisut ændret på Hjemmestyrets bekendtgørelse nr. 

15 af 13. september 2006 om tandpleje, såfremt Naalakkersuisut har 

besluttet at stoppe for tilbud om tandregulering?  

 

4. Er det korrekt, at forældre til børn, der har behov for regulering af 

tandsæt ved brug af bøjler i dag bliver henvist til den private tandpleje, 

uanset at dette befinder sig i en anden by?  

 (Medlem af Inatsisartut Sofia Geisler, Inuit Ataqatigiit)  

 

 

Begrundelse: 

 

I henhold til det gældende lov er ”tandplejens formål befolkningen ved god 
hjemmetandpleje og et sammenhængende tilbud om forebyggelse og behandling kan 
udvikle hensigtsmæssige tandplejevaner samt sunde tænder, mund og kæber og 

bevare disse i funktionsdygtig stand gennem hele livet.”   
 

Der er en række forældre i forskellige byer, der har fået afslag på at få reguleret deres 
børns tandsæt via behandling og regulering af bøjler. I stedet er de blev henvist til den 

private tandpleje, der hvor den findes. Forældrene flere steder på kysten har samtidig 
fået at vide af tandplejen, at det beror på en beslutning truffet af sundhedsledelsen, 
idet der er mangel på faglig personale til dette arbejde.  

 
Indtil videre har offentligheden vist kun en meddelelse fra Departementet for Sundhed 

af den 15. Juli 2019 at forholde sig til. Jeg mener, at offentligheden har krav på at få 
den rette information om hvad der er af muligheder – eller mangel på samme – for 
tandregulering for børnene. Sunde tænder er vigtige for ethvert menneske, og især for 

børnene. Det er baggrunden for ovenstående spørgsmål til Naalakkersuisut.  
 

Jeg ønsker at mine spørgsmål bliver besvaret inden for 10 arbejdsdage.   
 

 

 

 

 


